

论文

一种竞争环境下基于自适应遗传算法的多边多议题协商

李 剑^① 景 博^② 杨义先^①

^①(北京邮电大学网络与交换技术国家重点实验室信息安全中心 北京 100876)

^②(北京应用气象研究所计算机室 北京 100029)

收稿日期 2008-7-9 修回日期 2008-9-10 网络版发布日期 接受日期

摘要

为了提高竞争环境下基于智能体电子商务多边多议题协商当中agent协商的效率, 该文提出了一种竞争环境下agent的协商模型, 并且将自适应遗传算法AGA应用于该模型当中, 来提高模型中agent协商的效率。在实验中, 分别对于两种遗传算法即: 标准遗传算法SGA和自适应遗传算法AGA各进行了1000次的实验。结果表明同样达到协商满意解的时候, SGA平均需要183次协商, 而AGA平均需要152次协商。这个结果说明, 在求解竞争环境下多边多议题协商问题的时候, 自适应遗传算法AGA可以使得协商当中的agent高效达到协商的满意解。

关键词 [电子商务; 智能体; 多边多议题协商; 自适应遗传算法](#)

分类号 [TP301](#)

An Adaptive Genetic Algorithm and Its Application to Multi-literal Multi-issue Competitive E-commerce

Li Jian^① Jing Bo^② Yang Yi-xian^①

^①(Information Security Center, State Key Lab of Network and Switching Technology, Beijing University of Posts and Telecommunications, Beijing 100876, China)

^②(Dept. of Computer Technology, Beijing Institute of Applied Meteorology, Beijing 100029, China)

Abstract

To make the agents negotiate more efficiently in multi-lateral multi-issue negotiation in multi-agent based competitive e-commerce, an agent negotiation model in competitive environment is presented, and the Adaptive Genetic Algorithm(AGA) is applied to the model to enhance the negotiation efficiency. In the experiments, two kinds of genetic algorithms are used to compare with, they are Standard Genetic Algorithm(SGA) and AGA. After 1000 times of experiments for the two kinds of agents to gain the satisfying result, SGA averagely needs negotiation of 183 runs, while the AGA averagely needs only 152 runs. The experiment results show that the AGA can gain the satisfying negotiation result more efficiently than SGA in competitive multi-lateral multi-issue negotiation.

Key words [E-commerce](#) [Agent](#) [Multi-lateral multi-issue negotiation](#) [Adaptive genetic algorithm](#)

DOI:

通讯作者 李 剑

作者个人主页 [李 剑^① 景 博^② 杨义先^①](#)

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(216KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(OKB\)](#)

▶ [参考文献\[PDF\]](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“电子商务; 智能体; 多边多议题协商; 自适应遗传算法”的相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [李 剑 景 博 杨义先](#)